
Ügy gondolom 

Ügy gondolom, hogy Egyesületünk több évtizedes, 
következetes munkája , amelyet az elektronikai k u l 
t ú r a elterjedéséért, a hazai elektronikai iparér t és 
azon belül elektronikai a lkatrésziparunk kiemelt fej
lesztéséért kifejtett, joggal nyerte el mind a szak
emberek, mind az országos vezetők elismerését, tisz
teletét . 

Ha csak azt vizsgáljuk, m i t te t t Egyesületünk a 
hazai elektronikai alkatrésziparért , akkor első he
lyen az évtizedek óta, rendszeresen megtartott alkat
rész-konferenciákra és -szemináriumokra utalok. Eb
ben is kiemelkedő helyet foglal el, az utolsó évtized
ben végzett munka, melynek leghűbb, legpontosabb 
bemuta tása az lehet, ha felidézzük ezen országos al
katrész-konferenciák, -szemináriumok egyes kon
cepcióit, megállapításait , eredményeit , javaslatait, 
ha tározata i t , az 1974. évi pécsi alkatrész-konferen
ciától, napjainkig. 

Először vegyük sorra az egyes á l lomásokat : 
1974. Pécs ; 1975. Szeged; 1977. Székesfehérvár; 1978. 
Kecskemét ; 1979. Szombathely; 1980. Győr; 1981. 
Siófok; 1982. Kecskemét ; 1983. Debrecen. 

Részletek az Előterjesztésből: (1974—75) 
— a fejlődés ü temét célszerű lenne a következő 

időszakban is legalább vál tozat lan szinten tar
tani, mivel az elektronika, a népgazdaság min
den ágazatának továbbfejlődését is megha tá 
rozza; 

— míg 1965-ben a beépí te t t alkatrészek 77%-a 
hazai termék volt és csak 23% az import, addig 
1970-ben ez az a rány 50—50%-nak adódot t . 
1975-re 32% hazai ellátás mellett, az import 
68%-ra nő. Egyes korszerű alkatrészek iránt 
megnyilvánuló keresletnövekedés pedig, még 
a legmerészebb tervezést is felülmúlta; 

— az elektronikai alkatrészek többségének gazda
ságos termelése a nagy sorozatgyár tás t kívánja, 
néha többszörösen meghaladva a hazai szükség
leteket. A gazdaságos gyár tás érdekében ezen 
többlettermelés kielégítő áron exportra kerül és 
ilyen mér tékben fedezi az importot ; 

— a tú lzo t t nyereségelvonás következtében nem 
marad a vállalatoknál a sz in t ta r tás t érdemileg 
meghaladó fejlesztési eszköz. Más forrásból 
nincs kielégítő visszatáplálás arra, hogy a forra
dalmian új alkatrészek gyár tásá t meghonosít
sák. Ha az új alkatrészek ésszerű választékát 
nem vesszük hazai gyár tásba , nem lesz mi t 
felajánlani a nemzetközi együt tműködés során, 
árucsereként. Elektronikai iparunk így nem
csak a nemzetközi szintről szorul k i , hanem 

Hl • 1 illlllllilillli 

minden műszaki haladásból is kizáródik. Az 
egész népgazdaságnak kulcskérdése az elektro
nikai ipar és alkatrészbázisának fejlődése; 

— a környező szocialista országok kormányza ta i 
felismerték (és a kapitalista országok kormány
zatainál régen elfogadott gyakorlat), hogy t u 
domásul kell venni: 
nemcsak az elektronikai alkatrészipar, hanem 
az egész elektronikai ipar termelésének haszna, 
technikai korszerűséget meghatározó hatása , 
jelentős részben, a népgazdaság más ágazata i 
ban realizálódik és az elektronikai ipar növe
kedésének kiemelkedő ü temét — világszerte — 
más nemzetgazdasági ágazatokból tör ténő tő 
keátcsoportosítással is biztosí tani ke l l ; 

— a környező szocialista országok, beleértve a 
Szovjetuniót is, nincsenek és nem is lesznek 
abban a helyzetben, hogy a legkorszerűbb al
katrészekből (amelyekből ők is importra szo
rulnak) a m i iparunkat kisegítsék. Fent iekből 
az következik, hogy az idő függvényében k i 
nyíló alkatrészellátási olló, elsősorban a tőkés 
alkatrész-import tűrhete t len növekedését fogja 
jelenteni és ezzel a magyar ipart a tőkés piac 
mindenkori változásainak megengedhetetlenül 
kiszolgáltatja. Túlzás nélkül kell arra a tényre is 
felhívni a figyelmet, hogy a fenti helyzet a 
népgazdaság minden ágát igen kényesen fogja 
érinteni ; 

— a magyar népgazdaság érdekeit az szolgálja, ha 
az é vtizedek óta hirdetett, de az elektronikában 
végre nem hajtott komplex fejlesztést tűzzük k i 
célul abból a meggondolásból, hogy ez az ipar 
viszonylag kevés alapanyagból, egyre növekvő 
szellemi befektetéssel, jelentős népgazdasági 
eredményt produkál , nemcsak saját alágaza-
tában , hanem a nemzetgazdaság minden terü
letén. 
Ezér t 10 éves komplex rekonstrukciós és fejlesz
tési programot kell végrehajtani az V. ötéves 
tervtől azzal a céllal, hogy a magyar elektro
nikai ipar, a 80-as évek népgazdasági elektro
nikai szükségleteit magasabb szinten tudja k i 
elégíteni, valamint alkalmas és képes legyen a 
legkorszerűbb megoldásokkal részt vermi a nem
zetközi munkamegosztásban. 

Részletek az 1974. évi pécsi konferencia megállapí
tásaiból és ha tározata iból : 

— a konferencia ha tá rozo t t iparfejlesztési koncep
ció kialakí tását tartja szükségesnek, az alkat-
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részellátás jövőbeni stabilizálására, illetve 
helyes a rányainak k ia lakí tására ; 

— a konferencia szükségesnek tartja a fejlesztési 
m u n k á k mielőbbi ha tékony befejezésének és a 
korszerű alkatrészek gyártásbevezetésének biz
tosí tását ; 

— a konferencia javasolja az illetékeseknek, fon
tolják meg: 
. az alkatrészipar megfelelő kormányprogram 

szerinti fejlesztését, a tűrhete t lenül növekvő 
import ellensúlyozására; 

. az állami nyereségelvonási rendszer revízió
j á t az alkatrésziparban, illetve az állami t á 
mogatás (vagy hitel) jelentős növelését; 

— a konferencia szükségesnek tartja az elektro
nikai alkatrészipar alapanyagellátási problé
máinak rendezését (pl . finom fémáruk, kerá
miai és vegyipari termékek) . 

Részletek az 1975. évi szegedi konferencia meg
állapításaiból, javaslataiból és ha tá roza tából : 

— a konferencia egyetértőleg tudomásul vette az 
1974. évi pécsi alkatrész-konferencia ha tá roza ta 
nyomán elkészítet t társadalmi előterjesztést, 
amely a magyar elektronikai ipar fejlődési prob
lémáiból kiindulva, a magyar alkatrészipar 

; ' helyzetét t á r t a fel az illetékes pá r t - és társadal 
m i fórumok előt t ; ]-

— a konferencia felkéri a H T E vezetőségét, hogy 
• szükség esetén, nyúj t son , további társadalmi 

segítséget az illetékes part- és gazdasági fó
rumoknak egy megfelelő döntés előkészítéséhez. 
Ehhe-z a munkához a konferencia a maga ré
széről annak ismételt kihángsúlyozásával k íván 
hozzájárulni, hogy a magyar elektronikai ipar 

• • — és- ezen belül az alkatrészipar — teljes re-
' konstrukciójának igénye tú l nő egyetlen tárca 

keretein és azt mindenképpen az egész nép
gazdaság érdekeit figyelembe véve kell eldön
teni ; ; 

— a konferencián elhangzott, elemző előadások és 
v i ták fel tár ták mindazon el lentmondásokat , 
amelyekkel ma a hazai készülék- és berendezés
gyár tó , valamint alkatrészipar küzd. Világosan 
kifejezésre ju to t t , hogy az e lmúl t évek liberá
lisabb alkatrész importja s£m oldotta meg a ma
gyar elektronikai berendézésipar korszerűségi 
problémáit , t ehá t az egés4 alágazat ellentmon
dásai messze mélyebbek, sőm mint, hogy csupán 
az alkatrészellátás kérdéseire lehetne a prob
lémát leegyszerűsíteni; 

— szükséges, hogy a berendezésgyártó ipar és 
annak konst ruktőre i a jövőben nagyobb f i 
gyelmet fordítsanak a berendezés- és rendszer
orientált á ramkörök alkalmazására, amelyek 
előnyösen illeszkednek a magyar ipar kis- és 
közepes sorozataihoz; 

— párhuzamosan kell megvizsgálni az igen nagy 
nyugati alapanyag import hazai, illetve KGST 
relációra tör ténő terelésének biztonságos lehe
tőségét. > 

Részletek az 1977. évi székesfehérvári konferencia 
megállapításaiból, javaslataiból , ha tározata iból : 

— a konferencia vál tozat lanul elsőrendű feladat

nak ítéli elektronikai alkatrésziparunk átfogó 
rekonstrukcióját , ezen belül: 
. a kiépítés alatt levő akt ív alkatrészbázis to

vábbfejlesztését ; 
. a passzív alkatrészipar és az elektromecha

nikai a lkatrészgyártás továbbfejlesztésének 
fokozását; 

— a konferencia fontosnak tartja, hogy elkészüljön 
elektronikai iparunk átfogó, hosszú távú, 
évenként aktual izálandó, szelektív nyilvános
ságú, 15 éves fejlesztési terve; 

— a konferencia kihangsúlyozza, hogy tovább kell 
fejleszteni az elektronikai alkatrészipar szer
vezettségét, szervezeti rendjét , az egész elektro
nikai ipar szervezettségének rendszerszemléle
t ében ; 

— az ipari bázisok kiépítésével és átfogó, egysé
gesítési koncepció kidolgozásával elő kel l segí
teni az egész elektronikai ipar, ezen belül az 
alkatrészipar hatékonyságának fokozását. 

Részletek az 1978. évi kecskeméti konferencia meg
állapításaiból, javaslataiból, határozataiból : 

— a hazai elektronikai alkatrészipari helyzet lé
nyegében nem vál tozot t , az alkatrészipar fej
lesztésének szükségessége változatlanul fennáll, 
sőt a gyors intézkedések igénye ma még idő
szerűbb. Ezér t örömmel vette tudomásul , hogy 
az elektronikai ipar és azon belül az alkatrész
ipar 1990-ig szóló fejlesztési koncepciója elké
szült és az még ebben az évben felsőszintű 
döntésre kerül . Ezzel kapcsolatosan a konfe
rencia szükségesnek tartja kihangsúlyozni, 
hogy a döntésnek ebben az évben való megho
zatala m á r elengedhetetlenül fontos; 

— elektronikai a lkat résziparunkban a V I . és V I I . 
ötéves tervidőszakban egyenletesen, szelektív 
módon, átfogó technológiai rekonstrukciót kell 
végrehajtani. Figyelembe véve alkatrésziparunk 
népgazdasági jelentőségét és jelenlegi elmara
dot tságát , javasoljuk, hogy annak fejlesztését 
minden környezet i körülmények között , kiemel
ten, késleltetés nélkül kel l végrehajtani ; 

— fejleszteni kell a nemzetközi munkamegosztás
ban való hatékony részvétel t ; 

— azokban az a lkat részkul túrákban, ahol a terme
lési nagyságrend már gazdaságos alapot nyúj t , 
fokozatosan meg kell oldani az alapanyag, fél
késztermék és a főbb termelőeszközök gyár tá
sát is; 

— a technológiai rekonstrukciót olyan ipari szer
vezetben kell végrehajtani, amely a teljes 
termelési folyamaton belül érdekazonosságot 
teremt, erő- és eszközorientációra épül, to
vábbá kölcsönös előnyöket szolgáló kapcsolatot 
valósít meg az alkarész- és berendezésipar 
közö t t ; 

— szoros kapcsolatot kell fenntartani a felsőokta
tási intézményekkel és a szakmunkásképzéssel; 

— ha tá rozo t t lépéseket kell tenni az elektroni
kai iparban az ésszerű, a termelési biztonságot 
és a gazdasági hatékonyságot fokozó egységesí
tés érdekében. 
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Részletek az 1979. évi szombathelyi konferencia 
megállapításaiból, javaslataiból és ha tá roza ta iból : 

— A konferencia örömmel vette tudomásul az ille
tékes állami szervek döntését , amelynek alapján 
megkezdődöt t az alkatrészipar rekonstrukció
jának tervezése; 

— a konferencia 
. egyhangúan támogat ja az elektronikai ipar 

hosszú t ávú koncepciójában megfogalmazott 
alkatrészipari fejlesztési célkitűzéseket és fő 
i rányoka t ; 

. kéri az országos vezető szerveket, hogy az 
alkatrészipar gyors ü temű fejlesztésének 
1980-ban tör ténő előkészítését és 1981. évi 
megkezdését gyors döntéssel tegyék lehetővé; 

. szükségesnek tartja és ezért javasolja, hogy 
a V I . ötéves tervidőszakra tervezett alkat
részipari fejlesztési célok, az ország nehezebb 
gazdasági viszonyai közöt t is maradékta lanul 
valósuljanak meg; 

— a konferencia kéri a KGM-et és az OMFB-t , 
nyújtson segítséget annak érdekében, hogy a 
műszaki fejlődés az e lektronikában ne szen
vedjen további kényszerű lelassulást; 

— szükségesnek tartja, hogy minden elektronikai 
ipari berendezés és alkatrészgyártó vállalat 
szoros, célratörő együt tműködés t folytasson 
egymással és kölcsönösen támogató maga ta r t á s t 
tanúsí tson azoknak a közös ipari céloknak eléré
séhez, amelyek vál la la tonként differenciált mó
don, de végső fokon az egész elektronikai ipar 
ha tékonyságának növelését szolgálják; 

— fontosnak ítéli, hogy a vállalatok segítsék 
elő az Elektronikai Központ i Fejlesztési Prog
ram megalapozott kidolgozását. 

Részletek az 1980. évi győri konferencia megálla
pításaiból, javaslataiból és ha tároza ta iból : 

ijj.— mint azt éveken keresztül a konferenciák ha
tá roza ta iban szorgalmaztuk, most is nyoma
tékosan fontosnak ítéljük az Elektronikai Köz
ponti Fejlesztési Program elfogadását és a meg
valósításhoz, ha tá rozo t t intézkedések mielőbbi 

' megtéte lé t ; 
— szükségesnek tart juk, hogy minden elektro

nikai ipari berendezést és a lkatrészt gyár tó 
vállalat szoros, célratörő együt tműködés t foly
tasson egymással és kölcsönösen támogató 
maga ta r t á s t tanúsí tson azoknak a közös ipari 
céloknak eléréséhez, amelyek vál la la tonként 
differenciált módon, de vésgső fokon az egész 
elektronikai ipar hatékonyságának növelését 
szolgálják. 

Részletek az 1981. évi siófoki konferencia megálla
pításaiból és ha tá roza ta iból : 

— mint azt éveken keresztül a konferenciák ha tá 
rozatai szorgalmazták, most is nyomatékosan 
fontosnak ítéljük az Elektronikai Központ i 
Fejlesztési Program elfogadását és a megvaló
sításhoz, a ha tá rozo t t intézkedések mielőbbi 
megtételét , kihangsúlyozva, hogy a döntésnek 
ebben az évben való meghozatala m á r elenged
hetet lenül fontos; 

— szükségesnek tart juk, hogy a programon belül 
a „mikroelekt ronika" fejlesztése népgazdasági 
jelentőségének megfelelő szintű preferenciában 
részesüljön; 

— javasoljuk az erő- és eszközkoncentrációt a cél
kitűzések eredményes megvalósítása érdeké
ben egyértelműen végrehaj tani ; 

— a hibrid integrált á ramkörök, passzív a lka t ré
szek, elektromechanikus alkatrészek és egysége
s í te t t elemek gyár tásához szükséges termelési 
kapaci tás bővítéséhez gondoskodni kell a beru
házási és forgóeszköz bővítési alap fedezéséről; 

— javasoljuk, hogy nem adminisztrat ív , hanem 
műszaki , gazdasági és kereskedelmi eszközök
kel kell elősegíteni a katalógus áramkörök egy
ségesítését. 

Részletek az 1982. évi kecskeméti konferencia meg
állapításaiból, javaslataiból és ha tá roza ta iból : 

— a szemináriumok ha tá roza ta iban is éveken ke
resztül szorgalmazott Elektronikai Központ i 
Fejlesztési Program, 1981. decemberében kor
mányha tá roza tban nyert elfogadást. Ezzel el
kezdődhete t t a program megvalósí tásának idő
szaka; 

— a berendezések tervezésénél elő kell segíteni 
a gazdaságosan előállí tható berendezésorientált 
áramkörök gyakorlati a lka lmazásá t ; 

— a passzív alkatrészek, hibrid integrál t á ram
körök, elektromechanikus alkatrészek, szerel
vények területén k hitelpolitika ésszerű alkal
mazásával és rugalmas formálásával elő ke]l se
gíteni az ipar rekonstrukcióját és a s t ruk tú ra 
vál tás megvalósításának pénzügyi alapjait; 

— az elektronikai berendezésgyártók megfelelő 
ellátásá, a belföldi és import források ked
vező a rányának kialakítása érdekében — az 
E K F P célkitűzéseivel összhangban — a keres
kedelmi választékjegyzékek felhasználói véle
ményezésének figyelembevételével, k i kell ala
k í tan i az optimális, egységes alkatrészválasz
tékot . 

Részletek az 1983. évi debreceni konferencia meg
állapításaiból, javaslataiból és ha tá roza ta iból : 

— a mikroelektronika területén eredményes előre
haladás t ö r t én t a tervezett feladatok teljesí
tésében. A MOS technológia telepítése, a terve
zés és maszkgyár tás fejlesztése, a tervezettnek 
megfelelően halad. A kutatás-fejlesztés, a b i 
poláris technológia területén előirányzott fel
adatok megoldása a külső nehézségek miatt , 
nem halad a tervezett szerint; 

— a nem mikroelektronikai alkatrészek területén 
sikerült ugyan megvalósítaiü a fólia-, réteg-, 
elektrol i tkondenzátorok, stronciumferritek, 
fémrétegellenállások fejlesztési feladatait, de 
domináns tőkés import alkatrészek hazai fej
lesztésének munká la t a i t nem lehetett beindí
tani (elektromechanikus alkatrészek, kerámia 
alkatrészek és formatestek). 
Biz ta tó előrelépés tö r t én t a hibrid integrál t 
á ramkörgyár tás megvalósítása érdekében, de 
i t t is szükséges a végrehajtás meggyorsí tása; 
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— a szeminárium szükségesnek tartja felhívni az 
illetékesek figyelmét, hogy 
. az E K F P - b é n szerepeltetett összes alkatrész 

egyidejű fejlesztéséről gondoskodni ke l l ; 
. mivel a népgazdaság elektronizálása szem

pontjából fontos követelmény áz elektronikai 
ipar legfontosabb szakterületeinek komplex 
fejlesztése, ezért gondoskodni kell az E K F P -
ben rögzí tet t feladatok mellett, a berende
zésgyártó ipar egyidejű fejlesztéséről is. 

Ügy gondolom, hogy az elmúlt tíz esztendő felidé
zése u tán , a szakember — különösen akkor, ha á t 
is élte ezeket az éveket vagy netán azok részese is 
volt — azonnal mérleget tud készíteni, mennyi is az, 
amit az 1974. évi, pécsi-alkatrész konferencia óta 
megvalósí tot tunk és mennyi az, amivel még önma
gunk előtt sem tudunk teljesen elszámolni. Csak 

annyit szeretnék kérni minden szakembertől , aki 
mérleget akar készíteni, hogy eredményeinket és 
gondjainkat a világ elektronikai fejlődésének érték
rendjében és átfogóan ítélje meg! 

A múl tban végzett egyesületi munka felidézése 
u tán , befejezésül, szeretnék tá jékozta tás t adni arról, 
hogy Egyesületünk idei alkatrész-konferenciájának 
tiszteletére, H Í R A D Á S T E C H N I K A című folyóira
tunk szeptemberi és októberi számát alkatrész cél
számként jelentetjük meg. Ezekben a számokban 
az alkatrészoktatásban, -kuta tásban, -fejlesztésben, 
-gyártásban, -ellátásban — stb. dolgozó szakértők 
szólalnak meg, a maguk területén végzett munkáról 
és az elért eredményekről. 

Dr. Tófalvi Gyula 
főszerkesztő 
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